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BULHARSKO: Bývalý ministr energetiky Bulharska Rumen Ovčarov zkritizoval práci několika
bývalých vlád, včetně vlády Bojko Borisova. Podle slov Ovčarova to byly právě činnosti bývalých vlád
Bulharska a jejich energetická politika, které dovedla zemi do současné těžké situace.

Připomeneme, že kvůli podražení plynu na trhu vyrostla cena tohoto paliva v Bulharsku od 1. října o
36.2 %.

Jak řekl bývalý ministr pro portál Epicenter, ještě před několika měsíci, kdy v čele vlády stál Borisov,
si Bulharsko nemohlo ani představit, že se ocitne v nynější situaci z hlediska dodávek plynu. Tehdy
se vládě podařilo uzavřít novou dohodu s Gazpromem na dodávky plynu. Jednou z podmínek dohody
bylo uzavření takzvané spot-dohody, kdy platba probíhá okamžitě podle cen, které jsou na daný
moment aktuální.

Uzavření dohody přitom bylo vyvoláno politickými příčinami – snahou o to připravit společnost o její
hlavní výhodu, kterou jsou dlouhodobé dohody, vysvětlil Ovčarov.

„No, a co se teď děje? Nás donutili přivázat se ke spotovému trhu a terminálům se stlačeným
plynem, a teď jsme zůstali bez plynu, protože USA (s jejich dodávkami stlačeného plynu – red.) se
rozhodly jít tam, kde je vyšší cena (do Číny – red.),“ uvedl bývalý ministr.

Ovčarov se dotkl také situace s elektrickou energií. Vyjádřil naději na to, že do blackoutů v
Bulharsku situace nedojde. Podle slov bývalého ministra se Bulharsko neobejde bez tepelné
elektrárny Marica Iztok, a v budoucnu se země neobejde bez jaderné elektrárny Belene.

V průběhu posledních několika desítek let muselo Bulharsko opakovaně zastavovat stavbu své
jaderné elektrárny Belene, naposledy v roce 2012. Podle názoru expertů k tomu došlo kvůli tlaku ze
strany USA. V roce 2020, kdy došlo k oživení projektu, Bulharsko zahájilo proces hledání
strategického investora. Projektu se účastnily ruské, americké, korejské, čínské a francouzské
společnosti.

Na začátku roku ovšem vyšlo najevo, že se vláda může vzdát stavby Belene a místo toho postavit
nové bloky na jaderné elektrárně Kozlodue. Takovou radu dostalo Bulharsko, jak řekli Borisov a
bývalá ministryně energetiky Temenužka Petkova, od USA.
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